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Ministerstvo životního 
prostředí nevydalo 

automobilce Daimler 
pole potřebné pro 

výstavbu megaskladu 
náhradních dílů 

v Úžicích u Prahy. 
Německá firma už 

hledá záložní variantu, 
i mimo Česko.  
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Zrádné dluhopisy
Na bondech jsme se spálili 
i my, říká šéf společnosti  
Conseq Investment 
Management  
Jan Vedral.
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REKONSTRUKCE SECESNÍ budovy Muzea východních Čech od slavného architekta Jana Kotě-
ry v Hradci Králové za více než 100 milionů korun po roce skončila. Stavbaři opravili plochy před 
budovou, která dostala novou fasádu, barevně odpovídající původnímu vzhledu. Před muzeem 
odborníci zrestaurovali kašnu a obnovili dvě sedmimetrové sochy v průčelí budovy. 
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Ze špeha 
špehovaným
Mnohým přijde, že co pilot 
dronu, to špeh. Nově i mini-
sterstvu vnitřní bezpečnosti 
USA. Úřad varoval Američany 
před čínskými výrobci dronů, 
ty prý totiž mohou posílat 
citlivá data svým výrobcům, 
potažmo čínské vládě. Letouny 
disponují komponenty, jež 
mohou kompromitovat osobní 
data a veřejně je sdílet, varova-
lo ministerstvo. Podle zprávy 
přitom osmdesát procent 
dronů užívaných v USA a Ka-
nadě pochází z dílny čínského 
gigantu DJI. Američané mají 
o čem přemýšlet. Ze špehů se 
stali špehovaní.

Dumat budou i v nemocnici 
v Severní Karolíně. Medici 
se pochlubili, že už nebudou 
přenášet vzorky do laboratoře 
hodinu a pěšky, ale čtyři minu-
ty za pomocí dronů. Šlo o první 
případ komerční dronové linky, 
kterou schválil Federální úřad 
pro letectví. Tak jen aby se 
lékaři neradovali předčasně.

Má-li americké ministerstvo 
pravdu, Číňanům dělá radost 
i čím dál více Čechů. Podle 
Aliance pro bezpilotní letecký 
průmysl stoupl zájem o drony 
proti loňsku trojnásobně. Ne-
vědomě špehujících přibývá.

Zápisník  
Jiřího 
LIEBREICHA

Pavel OTTO
 

Ministerstvo financí má 
odhad výnosu z chystaného 
zdanění finančních rezerv, 
které si musí povinně 
vytvářet necelá padesátka 
pojišťoven na českém trhu. 
Podle úřadu Aleny Schillero-
vé (ANO) odvedou v přespří-
štím roce 7,9 miliardy korun 
a v roce 2022 pak částku 
2,6 miliardy.  

Tyto rezervy dosud zdaně-
ní nepodléhaly. Pojišťovny si 
do nich ukládaly část zisku 
a tím si snižovaly základ pro 
výpočet daně z příjmu. Státu 
v průměru odvádějí dvě až 
tři miliardy ročně.

„Návrh je součástí sazbo-
vého balíčku, který prošel 
mezirezortním připomínko-
vým řízením,“ řekla deníku 
E15 Schillerová. „Není to žád-
ná novinka. Máme to ve vlád-
ním programovém prohláše-

ní, takže o tom všichni vědí. 
To je fér,“ dodala.

Ministerstvo míní, že 
dopad na pojišťovny bude 
různý, protože výši rezerv 
na úhradu budoucích škod 
klientů si určují vlastními 
pravidly. Musejí jen dodržet 
minimální hranici rezerv.

„Některých se proto změna 
nebude týkat vůbec,“ uvedla 
Anna Fuksová z tiskové-
ho oddělení ministerstva 
financí. 

„Nejedná se o nové zda-
nění pojišťoven, ale pouze 
o úpravu metody stanovení 
výše rezerv objektivnějším 
způsobem,“ podotkla s tím, 

že půjde o jednorázový ná-
růst inkasa korporátní daně 
o 10,5 miliardy. Vzhledem 
k tomu, že jde o značnou 
sumu, budou odvody rozlo-
ženy do dvou let.

Výše rezerv se má nově 
řídit evropskou směrnicí 
Solventnost II. A právě rozdíl 

mezi současným objemem 
rezerv a stropem, který 
stanoví nařízení EU, hodlá 
ministerstvo zdanit klasickou 
sazbou 19 procent.

Pojišťovny opatření 
kritizují. „Dlouhodobě 
vytvářely rezervy obezřetně 
nad povinnou minimální 
hranicí. Nyní se stát rozhodl 

je za toto obezřetné chování 
potrestat a preferuje jedno-
rázový daňový výnos,“ řekl 
výkonný ředitel České asocia-
ce pojišťoven Jan Matoušek.

Podotkl, že klimatické 
změny spojené s častějším 
výskytem katastrofických 
škod nebo zvyšující se kyber-
netická rizika budou nároky 
na finanční vybavenost pojiš-
ťoven zvyšovat. 

Podle některých ekono-
mů a části opozice nejde 
o systémový, ale účelový 
krok. „Elektronická evidence 
tržeb nepřinesla významné 
zvýšení příjmů. Vláda proto 
vymýšlí nové daně, aby měla 
na své sliby,“ míní šéf poslan-
ců ODS Zbyněk Stanjura.

Toho zaráží, že ANO odmí-
tá sektorovou daň pro banky 
a přitom stejnou uzákoní pro 
pojišťovny. „Jen se přejmeno-
vala na zdanění technických 
rezerv pojišťoven,“ pozna-
menal.

Zdanění pojišťoven 
vynese 10,5 miliardy

Elektronická evidence tržeb nepřinesla 
významné zvýšení příjmů. Vláda proto 
vymýšlí nové daně, aby měla na své sliby, 
míní šéf poslanců ODS Zbyněk Stanjura.

32
let. O tolik se za sto let 
prodloužil průměrný 

věk žen v Česku. 
U mužů je to 29 roků. 
Ženy žijí v průměru 

82 let, muži 76.

Číslo dne

Kubera 
čelí kritice 
za Terezín
Někteří členové horní 
komory parlamentu z klubů 
STAN, KDU-ČSL a Senátor 
21 se distancovali od výroku 
předsedy Senátu Jaroslava 
Kubery (ODS), že totalita 
může být zahalena do prosa-
zování politické korektnosti 
nebo multikulturalismu. Se-
nátoři tato slova pronesená 
při nedělním pietním aktu 
v Terezíně označili za neucti-
vá, nemístná a nedůstojná.

K veřejné omluvě vyzvaly 
Kuberu ve společném 
prohlášení Amnesty Inter-
national, Greenpeace či 
Společnost pro trvale udrži-
telný život. „Smyslem mého 
projevu nebylo kohokoliv 
urazit. Naopak. Varoval jsem 
před nesnášenlivostí všeho 
druhu,“ řekl. /čtk/



Nejvíce darů získali 
na nadcházející volby 
do Evropského par-

lamentu lidovci, zato k SPD, 
ANO nebo komunistům neby-
li dárci příliš štědří. Vyplývá 
to ze seznamů darů, které 
musely kandidující strany 
do včerejška zveřejnit. Jed-
notlivci a firmy mohou jedné 
straně podle zákona darovat 
maximálně tři miliony korun 
ročně. 

V KDU-ČSL byli 
štědří její kandidáti 

Lidovcům pomohli přede-
vším vlastní kandidáti. Lídr 
kandidátky a europoslanec 
Pavel Svoboda straně věnoval 
milion korun, jeho kolega 
z Bruselu Tomáš Zdechovský 
900 tisíc a europoslankyně 
Michaela Šojdrová přispěla 

ANO na eurovolby přispěl jediný dárce
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půl milionem korun. Celkově 
strana získala na darech 
na aktuální kampaň 6,3 milio-
nu korun.

Vysoké částky věnovali 
i europoslanci kandidující 
za další strany. Milion korun 
poslal například ODS lídr 

do voleb Jan Zahradil. Mezi 
dárci je kromě europoslanců 
i řada zástupců české dolní 
komory parlamentu a dalších 
členů kandidujících stran.

Naopak u vládního hnutí 
ANO je seznam dárců krátký. 
Figuruje na něm totiž jen 

jeden člověk. „Ano, dostali 
jsme pouze jeden dar,“ potvr-
dil volební manažer ANO Jan 
Richter s tím, že to nechce 
více komentovat. Dárcem je 
kandidát hnutí do eurovoleb 
Ondřej Knotek, který poslal 
200 tisíc korun. Knotek býval 
lídrem pirátské buňky v Ma- 
riánských Lázních, k vládní-
mu hnutí přešel v roce 2015.

Nejméně peněz získalo 
od příznivců hnutí SPD, kte-
rému lidé posílali nejčastěji 
stokorunové částky.

Telička s Ježkem 
dostali pět milionů

Z neparlamentních stran 
získalo vysoké dary hnutí 
Hlas, které v letošním roce 
založili europoslanci Pavel 
Telička a Petr Ježek (oba dříve 
zvoleni za ANO). Na darech 

dostali více než pět milionů 
korun.

Politolog Petr Jüptner 
z Univerzity Karlovy nicméně 
upozorňuje, že z výše darů 
na kampaň se nedá nic vyvo-
zovat, byť to může odrážet 
dobrou finanční kondici ANO 
a horší situaci u dalších stran.

Lidé totiž mohou přispívat 
rovnou straně na politickou 
činnost. Dar se tak neobjeví 
v seznamu darů určených 
přímo na kampaň. „Každá 
strana má jiné nastavení 
financování. Některé strany 
požadují od svých členů nebo 
kandidátů dary na kampaň, 
jinde dárci přispívají přímo 
straně, která z těchto peněz 
financuje volby,“ upozor-
nil na rozdílné účetnictví 
Jüptner.
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Daniel NOVÁK

Ministerstvo životního 
prostředí zamítlo žádost 
na vynětí 44 hektarů pozem-
ků potřebných pro stavbu 
velkoskladu automobilky 
Daimler ze zemědělského 
půdního fondu. Deníku E15 
to potvrdila mluvčí úřadu 
Petra Roubíčková. 

Světový velkosklad

Němci chtěli z budoucí nej-
větší tuzemské logistické haly 
v Úžicích u Prahy zásobovat 
světový trh náhradními díly. 
Daimler nyní začal hledat 
nové lokality i mimo Českou 
republiku. 

„MŽP vydalo na konci 
dubna nesouhlasné závazné 
stanovisko. Vynětí tak rozsáh-
lé plochy ze zemědělského 
půdního fondu a její zastavění 
by znamenalo nevratnou de-
vastaci a ztrátu produkčních, 
ale i mimoprodukčních funkcí 
půdy. Navíc by byl narušen 
hydrologický režim území,“ 
uvedla Roubíčková. Obdobné 
záměry mají být podle re-
zortu umisťovány především 
na již degradovaných půdách. 

Hledání nové lokality

Z hlediska zákona není 
verdikt ministerstva rozhod-
nutím ve věci samé a nelze se 
proti němu samostatně odvo-
lat. Bylo možné pouze podat 

Obřímu projektu 
Daimleru hrozí debakl

podat novou žádost o vynětí 
ze zemědělského půdního 
fondu s menší výměrou,“ 
uvedl právník Bystrík Bugan 
z advokátní kanceláře Bugan 
Legal. 

Stavebníkem je v projektu 
skupina CTP. „Společnost 
CTP obdržela stanovisko MŽP, 
které prochází interní analý-
zou. Po jejím skončení bude 
zvažovat další kroky,“ uvedl 
manažer developera Vladimír 
Müller. 

Také Daimler řeší budouc-
nost projektu. „Vynětí půdy 
ze zemědělského fondu je 
podmínkou pro udělení sta-
vebního povolení. Rozhodnutí 
ministerstva povede ke znač-
nému zpoždění projektu,“ 
sdělil mluvčí tuzemské části 

4 | BYZNYS

Vynětí rozsáhlé plochy 
ze zemědělského 
fondu a její zastavění 
by znamenalo 
nevratnou devastaci 
půdy, uvedl rezort 
životního prostředí.

Komárek profinancuje Šmejcův podíl přibližně 
ze dvou třetin z půjčky. Vezme si ji od Sazka 
Group, kterou nyní již plně kontroluje.

Daimleru Jan Kuhn. „Zvažu-
jeme alternativy. Stále máme 
zájem na vybudování skladu 
v nějaké lokalitě, a to včetně 
České republiky,“ dodal.  

Průlomové rozhodnutí 

Proti záměru Daimleru se 
bouřily okolní obce organizo-
vané ve sdružení Koridor D8 
nazvaném podle blízké dál-
nice. „Město Odolena Voda 
vnímá rozhodnutí MŽP jako 
velice pozitivní a průlomové. 
Náš region čelí masivnímu 
tlaku v zastavování orné 
půdy a dotčené orgány státní 
správy nám v tom dosud 
nebyly oporou,“ reagoval 
místostarosta města Odolena 
Voda Tomáš Lohniský.

FIRMA E.ON DISTRIBUCE zprovoznila nový informační systém 
pro řízení distribuční soustavy elektřiny za 140 milionů korun. 
Zařízení, které dodala česká společnost Elektrosystem, slouží  
24 hodin denně. Dispečerská centra společnosti E.ON v Brně 
a Českých Budějovicích jsou nyní díky němu plně zastupitelná.
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DISTRIBUCE ELEKTŘINY

Skupina KKCG miliar-
dáře Karla Komárka 
vyplatí za čtvrtinový 

podíl dřívějšího akcionáře 
Sazka Group, společnosti 
Emma Capital Jiřího Šmejce, 
630 milionů eur, v přepočtu 
je to zhruba šestnáct miliard 

korun. Uvádějí to dokumenty 
zveřejněné ve Sbírce listin. 

Komárek profinancuje 
Šmejcův podíl přibližně ze 
dvou třetin z půjčky. Vezme 
si ji od Sazka Group, kterou 
nyní již plně kontroluje. Tře-
tinu kupní ceny už Komárek 

Komárek zaplatil 
za Šmejcovu čtvrtinu 
v Sazce šestnáct miliard

Šmejcovi uhradil počátkem 
května. 

Komárkova skupina výši 
kupní ceny uvedenou v do-
kumentech odmítla komen-
tovat, obdobně reagovala 
Šmejcova Emma Capital. 
Platba části kupní ceny 

formou půjčky od dceřiné 
firmy je podle KKCG stan-
dardním postupem v oblasti 
akvizičního financování. 

„KKCG využívá v případě 
akvizic mimo jiné volné 
peněžní prostředky společ-
ností v rámci skupiny,“ uvádí 

mluvčí KKCG Dana Dvořáko-
vá na adresu zhruba deseti-
miliardové půjčky, kterou si 
Komárkova skupina od své 
sázkové dcery vzala. 

Skupina se podle Dvo-
řákové rozhodovala mezi 
výplatou dividendy ze Sazka 
Group a poskytnutím úvěru, 
které nakonec zvolila. Podle 
transakčních odborníků 
sjednaná cena zhruba odpo-
vídá prodávanému majetku. 

„Předpokládám, že je 
to férová cena zhruba odrá-
žející skutečnou tržní hodno-
tu firmy,“ uvádí akviziční 
expert poradenské společ-
nosti EY Štěpán Flieger. 

Smlouvu o prodeji čtvr-
tinového podílu Sazky uza-
vřela KKCG a Emma Capital 
letos v polovině března.

Jaroslav BUKOVSKÝ

podnět k přezkumu, což 
podle MŽP nikdo neudělal.

„Stavebník i v této situa-
ci může požádat o územní 
rozhodnutí. To však pravdě-
podobně nebude vyřízeno 
kladně. Proti tomu se však již 
může odvolat. Zároveň  může 



Největší domácí banky 
letos přibrzdily s vý-
platou dividend svým 

zahraničním matkám. Pětice 
největších hráčů – vyjma 
UniCredit Bank, která tradičně 
oznamuje výši dividendy se 
značným zpožděním – pošle 
letos za hranice zhruba  
34 mi liard korun. To je přibliž-
ně o 3,5 miliardy méně než 
loni. Menší objem dividend 
podle ekonomů nesouvisí 
s politikou, ale je primárně 
odrazem vyšších očekávaných 
investic finančních domů 
v Česku. 

„Domácí banky stojí před 
silnou vlnou automatizace, 
která si vyžádá vysoké investi-
ce. To je hlavním důvodem po-
klesu letošních dividendových 
odvodů bank matkám,“ soudí 

Odliv bankovních dividend  
letos mírně zpomalí

ekonom poradenské společ-
nosti Deloitte David Marek. 
Rozhodnutí akcionářů jsou 
podle něho výsledkem dlouho-
dobějšího jednání, nestihla by 
reflektovat rostoucí politický 
tlak na zmírnění odlivu zisků 
domácích bank do zahraničí.

Nejvíce přibrzdila ČSOB. 
Své belgické matce KBC vy-
platí 12,9 miliardy korun, me-
ziročně o 2,2 miliardy méně. 
Pokles zhruba odpovídá 
poklesu loňského zisku, který 
spadl o více než půldruhé 
miliardy. 
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Žádejte u svého knihkupce nebo se slevou 20 % na www.kniha.cz

Knižní
hit! 

„Doba datová“ nabízí dětem  
i dospělým úžasné příležitosti  
i dosud netušená rizika

Přehledný a praktický návod, jak přistupovat 
k výchově a vzdělávání dětí během současné 
expanze informačních technologií

Křest knihy ve středu 22. 5. 2019 
v 17 hodin Palác knih Luxor

Knihu pokřtí MUDr. Jan Hnízdil
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V řádu stamilionů vyplatí 
letos matkám méně i Česká 
spořitelna, Moneta či Raiffei-
senbank. „Na výplatu dividend 
byla použita minimální část 
zisku. Zvýšení nerozdělené-
ho zisku má pozitivní dopad 
na kapitálovou přiměřenost 

banky,“ uvádí mluvčí Raiffei-
senbank Petra Kopecká. Banka 
loni vyplatila na dividendách 
navzdory nižšímu zisku o tak-
řka půl miliardy korun více. 
O něco více naopak získala 
matka Komerční banky.

Z rekordního loňského zisku 
českých bank 81 miliard korun 
tak v Česku zůstane zhruba 
58 procent. Ještě loni to byla 
téměř polovina. V absolutních 
číslech ale bude letošní odvod 
čtvrtým nejsilnějším rokem 
v historii. 

„Hlavním důvodem je nedo-
statek investičních příležitostí 
s nízkou mírou rizika, kterou 
jsou české banky ochotny 
akceptovat. V zahraničí pak 
peníze tečou do riskantnějších 
investic,“ říká ekonom BH Se-
curities Štěpán Křeček. Peníze 
z Česka podle něho pomáhají 
financovat obří investiční 
projekty, které zpravidla 
nemají dopad na tuzemskou 
ekonomiku.

 
Jaroslav BUKOVSKÝ
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Rúhání chce více 
válečných pravomocí
Íránský prezident Hasan 
Rúhání usiluje o rozšíření vá-
lečných výkonných pravomo-
cí, aby Írán mohl lépe čelit 
ekonomické válce, kterou 
proti němu vede americká 
administrativa. 

Rúhání na svém ponděl-
ním setkání s duchovními po-
dle IRNA připomněl situaci 
z osmdesátých let, kdy Írán 
vedl válku s Irákem a kdy 
byly zavedeny rozšířené 
válečné výkonné pravomoci. 
Bylo díky nim možné obejít 
ostatní složky mocenského 

aparátu a rozhodovat s ohle-
dem na válku a ekonomiku.

Rúhání podle agentury 
řekl, že Írán takové pra-
vomoci potřebuje i nyní, 
avšak blíže je nespecifikoval. 
Přiznal, že Írán má velké 
problémy v bankovnictví 
a v obchodování s ropou, 
avšak je jednotný v tom, že 
je třeba americkým sankcím 
odolat.

USA loni odstoupily 
od mezinárodní jaderné 
dohody a obnovily protií-
ránské sankce. Írán se letos 

přestal některými body 
dohody řídit také, znásobil 
produkci slabě obohaceného 
uranu a začne vytvářet jeho 
zásoby nad povolený limit. 
Mluvčí íránské agentury pro 
atomovou energii řekl, že 
za několik týdnů Írán bude 
mít více než 300 kilogramů 
slabě obohaceného uranu, 
které stanovuje dohoda.

Bývalý americký ministr 
obrany James Mattis k sou-
časné americko-íránské 
krizi řekl, že by se Amerika 
měla více angažovat ve svě-
tě a vojensky zasahovat 
méně. Mattis se tak vyslovil 
v projevu v Abú Zabí. Místní 
list The National napsal, že 
Mattis také doporučil Íránu, 
aby změnil své chování. 
Jednostranné akce podle něj 
nejsou tou správnou cestou 
pro řešení problému.

K napětí v oblasti Perského 
zálivu přispívá také situace 
v Jemenu a Saúdské Arábii. 
Jemenští povstalečtí šíité vče-
ra zaútočili s pomocí nálože 
a bezpilotního letadla na leti-
ště v saúdskoarabském městě 
Nadžrán. Írán jemenské šíity 
naopak podporuje. /čtk/

Kurzovní lístek ČNB  Platnost od 21. 5. 2019 Akcie na pražské burze 21. 5. 2019

Název Kurz [Kč] Změna  

AVAST 92,50   0,00 % 

CETV 85,40   -0,12 % 

ČEZ 527,00   0,09 % 

Erste Bank 836,00   -0,43 % 

Kofola 302,00   -0,33 % 

KB 869,00   0,17 % 

Moneta 73,50   -0,20 % 

O2 CR 249,50   0,00 % 

Pegas 742,00   -0,54 % 

Philip Mor. ČR 13 920,00   0,58 % 

TMR 780,00 0,00 %

VIG 611,50   -0,65 % 

Celkový objem  
(v tisících korun)

339 810

Země Množství Kurz

Austrálie 1 15,886

Čína 1 3,344

Dánsko 1 3,451

EMU 1 25,775

Chorvatsko 1 3,471

Japonsko 100 20,912

Kanada 1 17,223

Maďarsko 100 7,894

Norsko 1 2,632

Polsko 1 5,986

Rusko 100 35,812

Švédsko 1 2,392

Švýcarsko 1 22,864

Turecko 1 3,820

USA 1 23,096

Velká Británie 1 29,418

NEBYL RYCHLÝ JEN ZA VOLANTEM. Vysoké bylo i tem-
po, ve kterém zakládal letecké společnosti se svým jménem. 
Trojnásobný šampion formule 1, podnikatel a jeden z nejzná-
mějších Rakušanů současnosti Niki Lauda zemřel ve věku 70 let. 
Především podnikáním kolem letectví nashromáždil majetek 
kolem 100 milionů dolarů. Své první aerolinky Lauda zakládal 
ve chvíli, kdy se jako šampion poprvé rozhodl ukončit kariéru 
ve formuli 1. Společnost Lauda Air tak vznikla už v roce 1979. 
 čtěte profil na E15.cz
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Americké minis-
terstvo obchodu 
dočasně na tři 

měsíce zmírnilo obchodní 
restrikce vůči čínskému 
výrobci telekomunikačních 
zařízení Huawei zavedené 
minulý týden. Tento krok 
má omezit negativní dopa-
dy na zákazníky čínského 
podniku po celém světě, 
píše agentura Reuters.

Ministerstvo se rozhod-
lo povolit firmě Huawei 
nakupovat americké zboží 
za účelem zachování ny-
nějších komunikačních sítí 
a zajištění softwarových 

aktualizací pro existující 
telefony Huawei. Toto po-
volení je platné do 19. srp-
na, ministerstvo nicméně 
nevylučuje prodloužení 
jeho platnosti.

Zmírnění restrikcí podle 
agentury DPA mimo jiné 
znamená, že společnost 
Google může majitelům 
chytrých telefonů Huawei 
v příštích třech měsících 
i nadále poskytovat plný 
přístup k softwarovým 
aktualizacím a aplikacím. 
Čínské akcie díky zmírnění 
restrikcí vůči Huawei posíli-
ly. /čtk/ Sledujte E15.cz

Huawei získalo 
americkou výjimku

DEMONSTRACE SIL. Do vod Perského zálivu míří americká 
letadlová loď USS Abraham Lincoln jakožto silový signál varující 
íránský režim před eskalací sporu s USA.
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https://www.e15.cz/byznys/doprava-a-logistika/nejen-sampion-formule-1-niki-lauda-proslul-i-jako-hvezda-leteckeho-byznysu-1359042


Mayová nabídla 
poslancům hlasování 
o celní unii i o referendu

Premiérka Theresa Mayová 
představila kompromisní 
plán, který má pomoci na-
počtvrté prosadit v britském 
parlamentu její brexitovou do-
hodu s EU. Poslanci by podle 
šéfky vlády měli mít možnost 
hlasovat o tom, zda Británie 
zůstane s EU v celní unii, 
nebo o tom, zda se má konat 
další brexitové referendum. 
Opozičním labouristům na-
bídla i jiné ústupky v podobě 
dalších záruk týkajících se 
irské pojistky.  více E15.cz

Britské ocelárny míří 
pod nucenou správu

Druhý největší britský 
výrobce oceli British Steel je 
na pokraji kolapsu a potřebu-

je finanční pomoc od vlády. 
V ohrožení je tak kolem 
25 tisíc pracovních míst. Tvrdí 
to agentura Reuters a televize 
Sky News s odvoláním na své 
zdroje. British Steel se snaží 
od vlády získat půjčku ve výši 
30 milionů liber na běžný 
provoz.

Alitalia čelí stávce 
zaměstnanců

Zaměstnanci italské aerolinky 
Alitalia vstoupili o půlnoci 
do 24hodinové stávky kvůli 
nejisté budoucnosti této le-
tecké společnosti. Zrušeny 
byly tři stovky spojů včetně 
jednoho letu z Říma do Prahy 
a zpět. To se rovná zhruba 
polovině letů. Stávka ovlivní 
i 16 spojů dnes ráno. Protest 
zaměstnanců společnosti Ali-
talia ovlivní též dopravce Blue 
Panorama a Blue Air. /čtk/

Krátce
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Skupina restaurací 
vlastněných proslulým 
britským kuchařem Ja-

miem Oliverem včera přešla 
pod nucenou správu. Infor-
movala o tom britská média, 
podle nichž krach podniků 
ohrožuje až 1300 pracovních 
míst. Většina z 25 dotčených 
restaurací patří do Oliverovy 
skupiny italských podni-
ků, kterou Brit provozoval 
od roku 2008. Další část jeho 
gastronomických provozů 
zůstává beze změn, uvedla 
společnost v prohlášení.

„Jsem hluboce zarmoucen 
tímto výsledkem a rád bych 
poděkoval všem zaměstnan-
cům a našim dodavatelům, 
kteří do tohoto byznysu dáva-
li po více než desetiletí celé 
své srdce,“ uvedl Oliver.

Jeho společnost Jamie 
Oliver Group jako nuceného 
správce vybrala firmu KPMG. 
Vedle 23 italských podni-
ků v Británii převzala tato 
společnost i vedení restaurací 
Barbecoa a Fifteen. 

Oliver zavřel šest ze svých 
42 italských restaurantů již 
předloni, kdy byly podle mé-
dií důvodem horší obchodní 
podmínky a klesající kurz 
libry související s brexitem. 
Oliver musel již předloni kvůli 
problémům zavřít i svůj ob-
chod Jamie, řetězec kuchař-
ských škol Recipease či sku-
pinu restaurací Union Jacks. 
Krach italských podniků po-
dle televize Sky News zasáhne 
zejména banku HSBC, která je 
hlavním věřitelem Oliverovy 
společnosti. /čtk/

Jamie Oliver doplatil na brexit, 
jeho italské restaurace krachují

303870/12 inzerce

je mi ctí pozvat Vás 
do světa firemní-
ho bankovnictví 
Raiffeisenbank, 

ve kterém Vám přinášíme vždy 
prvotřídní produkty a řešení šitá 
na míru. Široká paleta produktů 
a služeb patří dnes již ke stan-
dardům evropského bankovního 
trhu a my v této oblasti nezů-
stáváme pozadu. Finance pod 
kontrolou i vysoká a kontinuální 
úroveň bankovních služeb patří 
mezi klíčové požadavky. Tím více 
mne těší, že se nám tato očeká-
vání daří dlouhodobě naplňovat 
a klienti nám dávají svou plnou 
důvěru.

Kromě dosahovaných obchodních 
výsledků a rostoucího tržního podílu 
jsou nejlepší vizitkou naší práce 
prestižní ocenění doma i v zahrani-
čí. V roce 2018 jsme byli po čtvrté 
v řadě vyhlášeni Klientsky nejpří-
větivější bankou roku. Mateřská 

Raiffeisen Bank 
International je opa-
kovaně vyhlašována 
nejlepší bankou 
střední a východní 
Evropy. V roce 2018 
byla vyznamenána 
magazínem The 
Banker a převzala 
také dvojnásobné 
ocenění od Global 
Finance. 

Jsem přesvědčen, 
že spolupráce s Raiffeisenbank je pro 
široké spektrum malých a střed-
ních firem i velkých korporací tím 
nejlepším rozhodnutím. Pro nás je 
toto spojení závazkem kvality vůči 
stávajícím i novým klientům v na-
šich žluto-černých barvách.

František Ježek,
člen představenstva odpovědný 

za korporátní bankovnictví 
Raiffeisenbank

UNIKÁTNÍ ŘEŠENÍ PRO 
KORPORÁTNÍ BANKOVNICTVÍ

TRANSAKČNÍ BANKOVNICTVÍ 
Vyberte si z několika typů firemních 
účtů - běžný korunový účet, více-
měnový účet nebo vedení účtu v cizí 
měně. Využít lze i vázaný účet či účet 
úschovy.

ZHODNOCOVÁNÍ PROSTŘEDKŮ 
Dočasně volné finanční prostřed-
ky  u nás můžete zhodnotit prostřed-
nictvím spořicího účtu, uzavřením 

termínovaného vkladu či investic 
na kapitálových trzích a také využí-
váním běžného účtu s výhodnými 
podmínkami.

FINANCOVÁNÍ  
Nabízíme Vám komplexní služby 
v oblasti firemního financování. Tým 
našich expertů s Vámi zkonzultuje 
možnosti financování Vašich 
provozních potřeb či zajištění investic 
pro rozvoj Vaší firmy.

FINANČNÍ A KAPITÁLOVÉ TRHY  
Představíme Vám komplexní nabídku 
produktů pro obchodování na finančních 
a kapitálových trzích včetně obchodování 
na komoditní burze.

PORADENSTVÍ  
Zajistíme Vám poradenství při 
akvizicích, fúzích a podpůrných 
činnostech, jako jsou ocenění 
podniku, změna struktury 
pasiv, zjištění dluhové kapacity 
společnosti či vedení Due 
Diligence.

Vážené dámy a pánové,
 ADVERTORIAL

František Ježek, 
Raiffeisenbank
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Nový parlament 
bude roztříštěnější

Letošní euro-
volby budou 
svým způso-
bem zlomové. 
Nový evropský 
parlament 

bude méně prointegrační 
a rozdrobenější. I když si 
podle nejrůznějších odhadů 
výsledků svoje postavení 
nejspíš udrží lidovci a také 
sociální demokraté. Celkově 
by podle serveru Politico 
proevropské frakce měly 
mít okolo 460 mandátů a ty 
euroskeptické včetně komu-
nistů 260 křesel. Očekává 
se ale růst síly protestních, 
především populistických 
a nacionalisticky laděných 
politických stran a také anti- 
imigračních partají. 

Ty první s téměř 
stoprocentní jistotou 
vyhrají volby v Itá-
lii, ve Francii a také 
ve Velké Británii. 
Italové dají nejvíc hlasů 
Matteovi Salvinimu a jeho 
uskupení Liga severu. 
Ve Francii zřejmě posílí Ná-
rodní sdružení v čele 
s Marine Le 
Penovou 
a v Anglii je 
favoritem 
voleb 
Strana 
pro 
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průzkumu měla o dalších pět 
mandátů.

V České republice rozhod-
ne o tom, která strana vyšle 
do Bruselu nejvíc zástupců, 
volební účast. Vyšší než 
dvacet procent by jedno-
značně prospěla hnutí ANO. 
I bez toho by si ale podle 
průzkumů měla premiérská 
strana oproti minulému hla-
sování polepšit. O druhou 

až třetí příčku se poperou 
ODS a Piráti. Pro ty to bude 
v Evropském parlamentu 
premiéra a budou se muset 
rozhodnout, s jakou ev-
ropskou politickou frakcí 
hodlají spolupracovat. Nabízí 
se ALDE i případná nová 
formace francouzského 
prezidenta. Dilema, do jaké 
frakce zamířit, čeká i anois-
ty, kteří nyní zasedají mezi 
liberály. V minulých volbách 
do Evropského parlamentu 
přišlo v Česku k urnám pou-
ze 18,2 procenta voličů, což 
byla nejnižší volební účast 
v historii celostátních voleb. 
Nízká volební účast by nyní 
pomohla k vyšším ziskům 
koalici TOP 09, STAN a zele-
ných a také lidovcům a ODS.

Dvoustranu připravila 
Jana HAVLIGEROVÁ

brexit, kterou letos v lednu 
založil Nigel Farage, někdejší 
vůdce euroskeptici Strany 
nezávislosti Velké Británie 
(UKIP). V Německu se očeká-

vá vyšší volební zisk strany 
AfD, která má v součas-

ném europarlamentu 
sedm zástupců, 

polepšit by si podle 

EUROVOLBY
ČTĚTE NA E15.CZ

Co změní  
brexit

Britové budou téměř tři roky 
po odhlasování odchodu 
z Evropské unie volit opět 
své zástupce do Evropského 
parlamentu. Kabinet premiérky 
Theresy Mayové by si však přál, 
aby se nově zvolení britští euro-
poslanci nakonec funkcí neujali. 
Zda, kdy a v jaké podobě se 
brexit uskuteční, jasné není. 
Nicméně odchod Velké Británie 
z EU by měl znamenat, že ze 
současných 751 míst zastupitelů 
se jejich počet sníží na 705. Bri-
tové do konce tohoto volebního 
období disponují 73 mandáty. 
Pokud země vystoupí z EU, 
27 křesel se rozdělí mezi 
čtrnáct členských zemí. Zbylých 
46 mandátů zůstane prozatím 
nevyužito. Volná místa najdou 
využití v případě, pokud dojde 
k rozšíření Evropské unie 

o nového člena. Ze sedmadva-
ceti uvolněných mandátů by 

jich nejvíce získaly Francie 
a Španělsko, a to po pěti. 

I tak si nejsilnější početní 
zastoupení zachová 

Německo disponu-
jící 96 mandáty. 

Pokud jde o Česko, 
k žádné změně 

nedojde. Do EP 
opět volíme 

jedenadvacet 
zástupců.

V Česku rozhodne o tom, která 
strana vyšle do Bruselu nejvíc 
zástupců, volební účast. Vyšší než 
dvacet procent by prospěla hnutí 
ANO. Nízká koalici TOP 09, STAN 
a zelených a také lidovcům a ODS.
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CO MŮŽE PARLAMENT
Poslanci Evropského parlamen-
tu, přesně 751 členů volených 
na pět let, mají legislativní, roz-
počtovou a dozorčí úlohu. Spo-
lečně s Radou EU vládnou nad 
finančními prostředky, schválení 
rozpočtu vyžaduje jejich souhlas. 
Dohlížejí na aktivity unie, činnost 
Komise EU a dalších orgánů. 
Mají právo rozhodovat společně 
s Radou EU o většině legislativ-
ních návrhů Evropské komise 
týkajících se vnitřního trhu či 
volného pohybu pracovních sil, 
volného pohybu osob, o vízové 
a přistěhovalecké politice. Totéž 
platí o zemědělské politice, 
přijímání některých opatření 
hospodářské a měnové politiky 
a opatřeních v oblasti dopravy, 
strukturálních fondů, vymezení 
společné obchodní politiky nebo 
přijímání finančních nařízení. 
Poslanci spolurozhodují také 
o justiční spolupráci v trestních 
věcech a o policejní spolupráci.
Evropský parlament má dohled 
nad aktivitami unie, činností ko-
mise a dalších orgánů. Ve vztahu 
ke komisi má parlament pravo-
moc schvalovat jmenovaného 
předsedu Evropské komise. Vy-
slovuje také důvěru nové komisi 
jako celku. Parlament má právo 
komisi odvolat, ještě nikdy to však 
neudělal. Významnou odlišností 
od národních parlamentů je ab-
sence práva legislativní iniciativy. 
Tu má jenom Evropská komise. 

Evropa  
à la Macron
Francouzský prezident má 
vizi nové Evropy, lépe řečeno 
renesance té stávající. Vý-
razně by proto chtěl změnit 
i poměr sil v Evropském par-
lamentu. Spojit chce evropské 
liberály, v EP by tak rád získal 
sto mandátů. Pokud by jeho 
iniciativa uspěla, měla by 
se zrodit zcela nová frakce 
pracovně nazvaná Obroda. Ta 
by měla v podstatě nahradit 
ALDE. Může se ale také stát, 
že se politická skupina, která 
nyní sdružuje evropské libe-
rály, pouze rozštěpí. Anebo se 
ALDE jenom rozšíří.

KDO JE KDO V EVROPSKÉM PARLAMENTU

EVROPSKÁ LIDOVÁ STRANA (EPP)

V současnosti nejsilnější politická skupina 
s 217 křesly sdružuje konzervativní a liberálně-konzervativní 
prointegrační politické subjekty v rámci EU. ČR je 
reprezentována celkem sedmi poslanci a poslankyněmi, funkci 
vedoucího delegace zastává Luděk Niedermayer (TOP 09 
a Starostové).

EVROPŠTÍ KONZERVATIVCI 
A REFORMISTÉ (ECR)

Skupina vznikla v roce 2009 odchodem části poslanců EPP v čele 
s britskými konzervativci, polskou stranou Právo a spravedlnost, 
českou ODS a spojením s dalšími subjekty. Dnes je se 74 členy 
pocházejícími z celkem patnácti členských států třetí nejpočetněj-
ší frakcí v EP. 

KONFEDERACE EVROPSKÉ 
SJEDNOCENÉ LEVICE A SEVERSKÉ 
ZELENÉ LEVICE (GUE/NGL)

V minulém volebním období získala celkem 52 poslaneckých kře-
sel. Skládá se ze zástupců čtrnácti unijních zemí, nejpočetněji je 
zastoupeno Španělsko. Z Česka jsou v ní tři lidé zvolení za KSČM.

EVROPA SVOBODY A PŘÍMÉ 
DEMOKRACIE (EFDD)

V současné době je frakce zastoupena 45 poslanci ze sedmi 
členských států. Za ČR byl členem poslanec Petr Mach (Strana 
svobodných občanů). Na funkci poslance v roce 2017 rezignoval.

PROGRESIVNÍ ALIANCE SOCIALISTŮ 
A DEMOKRATŮ (S&D)

Má 191 křesel a sdružuje delegace všech osmadvaceti členských 
států. S 31 poslanci je nejpočetnější italská delegace. Po jednom 
zástupci mají ve frakci Estonsko, Irsko, Lotyšsko, Lucembursko 
a Slovinsko. Česká delegace skupiny S&D má čtyři poslance 
z ČSSD, jejím předsedou je poslanec Pavel Poc. 

ALIANCE LIBERÁLŮ A DEMOKRATŮ 
PRO EVROPU (ALDE)

Čtvrtá nejpočetnější parlamentní frakce se 70 poslaneckými 
mandáty. Politicky se profiluje jako liberální a centristická a výrazně 
prointegrační skupina. Sdružuje politické subjekty z celkem 21 člen-
ských států. Vedoucím české čtyřčlenné delegace je Pavel Telička 
(ANO 2011). Ten je v nastávajících volbách lídrem hnutí Hlas.

SKUPINA ZELENÝCH/EVROPSKÉ 
SVOBODNÉ ALIANCE

Jedná se o třetí nejméně početnou frakci EP s padesáti poslanci 
a poslankyněmi ze šestnácti národních delegací. ČR v této skupi-
ně není zastoupena žádnou politickou stranou či hnutím. 

EVROPA NÁRODŮ A SVOBOD (ENF)

Nejnovější a početně nejmenší politická skupina 
EP, založená v červnu 2015. Společně s EFDD 
představuje druhou formaci, která odmítá evropský 
integrační projekt. Nyní má 38 členů, žádný není z ČR. Jádro frakce 
tvoří poslanci francouzské Národní fronty Marine Le Penové, nizo-
zemské Strany za svobodu Geerta Wilderse, italské Ligy severu, 
belgické strany Vlámský zájem či Svobodné strany Rakouska. 

Poslanci kromě výborů zasedají také v politických skupinách neboli frakcích, kde jsou sdruženi podle politické, nikoli státní příslušnosti. Frakce 
rozhodují o agendě plenárního zasedání a předkládají pozměňovací návrhy, o nichž se bude společně hlasovat. V EP je v současnosti osm 
politických skupin, někteří poslanci jsou nezařazení.

217
křesel

74
křesel

52
křesel

45
křesel

191
křesel

70
křesel

50
křesel

38
křesel
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Na co byl 
Kurz krátký
Rakouský kancléř Sebastian 
Kurz, ještě nedávno vnímaný 
jako nový lídr, který překreslí 
politickou mapu Rakouska 
a snad i Evropy, neuspěl. 
Koalice Rakouské lidové stra-
ny (ÖVP) a Svobodné strany 
Rakouska (FPÖ) se rozpadla. 
Kurz se chystá vládnout 
do předčasných voleb v září 
s ministry za ÖVP a experty či 
vysokými úředníky. S odcho-
dem FPÖ ovšem ztratil parla-
mentní většinu. Zkrachovala 
tak politická strategie nazýva-
ná někdy „kurzismus“.

V Evropě se k nacionálně 
populistické pravici přistu-
puje třemi způsoby. Jeden 
požaduje vůči těmto stranám 
jasně se vymezit a izolovat je. 
Druhý, který dlouho uplatňo-
vala Evropská lidová strana 
(EPP), se snaží hrát spíše roli 
mostu mezi konzervatismem 
a pravicově-nacionálním 
populismem – viz marnou 
snahu udržet v EPP Fidesz 
maďarského premiéra Vikto-
ra Orbána, a tím jej liberali-
zovat.

Třetím přístupem byl právě 
kurzismus. Usiloval o neut-
ralizaci populistů integrací 
do vládního projektu. Tento 
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Staněk se 
nepodělal
Ministr kultury rezignoval, 
odcházet z vlády ale nechce. 
Jeho odchod chce šéf ČSSD 
Hamáček. Bůh ví proč, když 
Staňkovi píší lidé, jak moc 
oceňují, že se někdo konečně 
postavil elitám. Viz ministro-
va slova z některých rozho-
vorů. Staňkova demise je 
zkrátka taková neobvyklá, jak 
říká premiér.

Vlastně nekončí ze své vůle. 
Tak jak je zvykem u členů 
vlády z řad hnutí ANO. To se 

psal únor 2015 a z kabinetu 
se dobrovolně poroučela 
ministryně spravedlnosti He-
lena Válková. Natolik ze své 
vlastní vůle, až se prezident 
Zeman rozhodl, že ji podrží. 
Když jeho pomocnou ruku 
odmítla, poněkud expresivně 
řekl, že se „mimochodem 
podělala“. To Staněk tedy 
ne, na Zemana zjevně sází. 
A na hlavě státu bude, jak si 
jeho rezignační dopis vyloží. 
I když právně je kauza nejspíš 
jasná. Demise je demise, 
jakkoliv neobvykle formulo-
vaná. Uvidíme. Každopádně 
ministr kultury posunul laťku 
politické kultury zase o hod-
ný kus níž.

Tvář dne

Nynější kroky ame-
rické vlády podceňují 
naše schopnosti. Hua-
wei se nachází ve spo-
ru s americkou vládou, 
a nikoliv s americký-
mi podniky, prohlásil 
zakladatel společnosti 
Žen Čeng-fej. 
str. 6

Komentář Glosa Jany Havligerové

lo jako politická bomba. 
Zachycuje nyní již bývalého 
předsedu FPÖ Stracheho, 
jak překračuje hned něko-
lik politických tabu. Nabízí 
domnělé ruské miliardářce 
státní zakázky, ovládnutí 
největšího rakouského listu 
a vyčištění jeho redakce, hlásí 
se ke kontrole médií po Orbá-
nově vzoru, avizuje reformu 
veřejnoprávního rozhlasu 
ORF.

Za své služby si otevřeně 
říká o skrytou finanční pod-
poru strany. Výroky přitom 
nebyly opileckým tlacháním, 
jak se snaží vysvětlit. Druhý 
účastník schůzky, vedoucí 
parlamentní frakce FPÖ Jo-
hann Gudenus, později dále 
jednal s domnělým zástup-
cem domnělé miliardářky.

Rakousko vstoupilo do ob-
dobí nejistoty. Nestalo se rov-
nou banánovou republikou, 
jak někdo tvrdí. Už potřetí 
ale zkrachovala snaha svázat 
pravicové populisty vládní 
odpovědností. Transformace 
populistů v hodnověrné de-
mokraty vždy znovu ztrosko-
tá na jejich vnitřní podstatě.

Vladimír 
HANDL
Katedra německých 
a rakouských studií 
FSV UK

postup sliboval zajistit koalič-
ní většinu napravo od středu 
a vyhnout se neoblíbené 
velké koalici se sociální 
demokracií. Politika se měla 
vrátit k soutěži mezi levicí 
a pravicí.

Vláda dosáhla některých 
úspěchů. Zvládla třeba 
rakouské předsednictví v EU. 
Na druhé straně Rakousko 
silně poškozovaly útoky FPÖ 

proti veřejnoprávním mé- 
diím. A také to, že Kurz 
předal FPÖ, známé intimními 
kontakty s Moskvou, minis-
terstva vnitra a obrany. Ra-
kousko se tak dostalo do in-
formačního stínu – spolupráci 
s ním se začaly vyhýbat tajné 
služby západních partnerů.

Kancléř Kurz proto dle 
některých názorů již jen 
hledal příležitost, aby koalici 
ukončil. Bizarní video z Ibizy 
z roku 2017 ale zapůsobi-

Rakousko vstoupilo 
do období nejistoty. 
Už potřetí zkrachovala 
snaha svázat pravicové 
populisty vládní 
odpovědností.
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Pouťové žetony jsou pořád lepší než vůbec žádný bonus.



Kup na www.alza.cz nebo volej 225 340 111
Uvedené ceny jsou v CZK s DPH a platí od 22. 5. 2019 do odvolání nebo vyprodání interních skladových zásob. Změna ceny vyhrazena, více na www.alza.cz/reklama. Aktuální ceny najdete vždy na www.alza.cz. Dárky jsou dodávány pouze do vyčerpání zásob.
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Windows 10 Pro
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Windows 10 Pro
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Procesor Intel® Core™ i3-8130U
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Windows 10 Pro

HP ProBook 430 G5
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Na bondech jsme se spálili i my
Jaroslav BUKOVSKÝ

 Náš rozhovor budu 
přepisovat v budově 
Měšťanského pivovaru 
– sídle redakce, které 
shodou okolností patří 
od ledna jednomu z vašich 
investičních fondů. 
Kolik se dá na našich 
kancelářích vlastně 
vydělat? 
Nájemní výnosy se u nově 
postavených, takzvaně áč-
kových budov pohybují pod 
pěti procenty. To ale není 
úplně váš případ. Bývalý pi-
vovar patří někam mezi áčko 
a béčko, prostory přece jen 
už nejsou nejnovější. Lokace 
je dobrá a podle nás bude 
ještě lepší. Nakupovali jsme 
vaše prostory na vyšším vý-
nosu, něco mezi šesti a sedmi 
procenty.

 Nakolik čekáte, že 
se naše prostory v čase 
zhodnotí? 
Domnívám se, že obecně 
jsme někde poblíž výnoso-
vého dna, tím pádem i éra 
přeceňování komerčních 
nemovitostí směrem vzhůru 
pomalu končí. Na druhou 
stranu se těchto prostor 
stavělo v posledních létech 
málo, a kdo mohl, stavěl 
raději byty. 

Zainvestovaná koruna 
do nově stavěných bytových 
projektů vydělala prostě víc 
než investice do výstavby 
kanceláří, takže se do nové 
výstavby developeři příliš ne-
hrnuli. Naší sázkou je navíc 
růst cen díky zvyšování ná-
jmu. Čekáme, že v Holešovi-
cích, v Karlíně, na Smíchově 
a ještě v pár dalších čtvrtích 
půjdou nájmy nahoru. 

 Narážíte na boom 
rezidenčních nemovitostí. 
Tam peníze nelijete?
Ne, nájemní bydlení nese 
velmi nízký nájemní výnos. 
Do bytů investují jednotlivci 
a cena je už příliš vysoko. 
Drobným soukromým inves-
torům stačí relativně nízký 
výnos. Je to pro ně sázka 
na kapitálové zhodnocení, 
což už dál nemusí platit. Sa-

motný příjem z nájmu stačí 
zhruba na pokrytí nutných 
nákladů. Proto na bytovky 
nesázíme. 

 Takže podle vás 
vynášejí vybrané pražské 
kanceláře. A co dál?
Hitem posledních dvou let 
jsou průmyslové a logistické 
parky, ale mnoho prostoru 
pro další výrazný růst není. 
Dobře lze ale stále koupit 
maloobchodní prostory, 
jejichž ceny s výjimkou 
nejpopulárnějších obchod-
ních center v metropolích 
za posledních pět let spíše 
stagnovaly. Velcí mezinárod-
ní realitní investoři sem příliš 
neinvestují, nebo se odtud 
stahují, protože očekávají, že 
se spotřebitelé obdobně jako 
v Americe odvrátí od nákup-
ních parků a kamenných 
obchodů a budou nakupovat 
přes internet.

 Nejen v českých 
regionech jsou ale rodinná 
odpoledne v nákupních 
centrech spíše součástí 
životního stylu. Skutečně 
sázíte na obdobně masivní 
a rychlý přerod podle 
amerického vzoru?
Jako dobrý nápad nám právě 
připadá investovat do super-
marketů v malých městech 
či okrajových regionech, 
kde se spotřební chování lidí 
bude měnit velmi pomalu 
a kam firmy jako Rohlík 
ještě hodně dlouho jezdit 
nebudou, protože jejich 
velkoměstský model by tam 
nefungoval. 

Další dobrou investicí mo-
hou být dle našeho názoru 
starší retailové parky, které 

Pražské burze 
nikdy nevěřili 
politici, nikdy 
neudělali nic 
na její podporu.
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Stál u kolébky někdejší velké naděje 
českých investorů jménem pražská burza. 
Co kdysi vypadalo jako zdárně rostoucí 
dítě ekonomické transformace, po letech 
z různých důvodů vyhaslo. „Jsme prostě 
ve střední Evropě, jsme největší šetřílkové 

a největší konzervativci ze všech. Německo je podobné, 
je jen větší, významná část ekonomiky je ale stejně tak 
v rukách rodin a není na burze,“ uvádí šéf společnosti 
Conseq Investment Management Jan Vedral. 



mají sice svá nejlepší léta 
za sebou, ale výše nájem-
ného tak dlouho klesala, 
že se již blíží nájemnému 
skladových prostor, ale jejich 
umístění dává perspektivu 
nového začátku.

 Více než realitami 
byl Conseq znám jako 
synonymum akciového 
investora, ale konkrétně 
v Praze asi příliš 
příležitostí nemáte.
Pražská burza momentálně 
skutečně skomírá. Hlavní 
problém vězí v tom, že firmy 
nemají zájem o financování 
vlastním kapitálem, primár-
ně je tu zájem o dluh. 

 To je ale při dnešních, 
stále ještě historicky vzato 
velmi nízkých cenách 
dluhu logické.
To sice ano, ale v Česku 
nemá emise akcií tradici. 
Chybí motivace, aby se 
na podnikatelském záměru 
podílel někdo cizí. To už se 
táhne od první republiky 
a týká se to vlastně celého 
někdejšího Rakouska-Uher-
ska. V Rakousku je obdobná 
tradice, převažují rodinné 
firmy a podniky s jedním 
majitelem, je to částečně 
kulturní záležitost. Zadruhé 
pražské burze nikdy nevěřili 
politici, nikdy neudělali nic 
na její podporu. Na rozdíl 
třeba od Polska, kde na burze 
masivně investovaly penzijní 
fondy, jejichž regulace je 
vyloženě nutila nakupovat 
akcie. 

 Co by pražskou burzu 
dokázalo rozhýbat?
Dneska už asi nic. Jsme pro-
stě ve střední Evropě, jsme 
největší šetřílkové a konzer-
vativci ze všech. Německo je 
ostatně podobné, jen je větší, 
ale stejně významná část 
ekonomiky je v rukách rodin 
a není na burze. Ostatně 
Německo je taky střední 
Evropa, dějinně. A banky tu 
taky hrají prim. 

Potíž je i v tom, že když už 
firma z Česka jde na burzu, 
vybere si Londýn. Čemuž 
ale nerozumím, jelikož je to 
výrazně dražší, ale okruh 
potenciálních investorů se 
tím obvykle nijak význam-
ně nerozšíří. Navíc některé 
firmy, jako třeba Avast, dělaly 
tamní primární nabídku akcií 
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přes podnik založený v Britá-
nii. To ale v předbrexitovém 
období nedávalo moc smysl.

 Praha by pro ně byla 
lepší?
Určitě tu oslovíte stejné 
mezinárodní investory, 
potřebujete primárně ty za-
měřené na rozvíjející se trhy 
a třeba americké a evropské 
fondy tohoto typu se typicky 
kouknou nejdřív na regionál-
ní burzy. Třeba GE udělala 
v Praze s Monetou perfektní 
tah, vyšlo to skvěle a koupily 
si to americké a evropské 
fondy, pražský listing jim 
nijak nevadil. Navíc přibyli 
i domácí a regionální inves-
toři.  

 Proč se Moneta nestala 
zvěstovatelkou lepších 
časů burzy?
Jedním z důvodů mohlo být, 
že mezitím v Česku hlasitě 
nastartoval trh korporátních 
dluhopisů. Přitom se trochu 
obávám, co přinese, jelikož 

se bondy mnohdy nabízejí 
neinformovaným investo-
rům.

 Vnímáte to jako selhání 
regulace?
To ne, spíš jde o nezkušenost 
investorů. V minulosti dlu-
hopisy vedle státu vydávali 
spíše velké společnosti se 
zavedeným businessem 
a dobrým kreditem. V hla-
vách lidí byl tedy dluhopis 
spojen s bezpečnou investicí. 
Poté co se úrokové sazby 
na spořicích účtech a termí-
novaných vkladech přiblížily 
nule, lidé začali hledat lepší 
alternativy pro zhodnocení 
svých úspor, čehož využili 
zprostředkovatelé a začali 
jim nabízet dluhopisy men-
ších firem, mnohdy s krátkou 
historií. Vysoký fixní výnos, 
který tyto dluhopisy nesou, 
byl navíc mnohdy prezento-
ván jako jistý, bezrizikový.

 Klima na trzích 
s firemními bondy se 

 Jak velká rána pro celý 
investiční trh to bude?
Problém je v tom, že mnoho 
distributorů nabízelo celou 
řadu vyložených nesmyslů. 
Takže ano, pro investory 
ochotné toto nakupovat to 
bude velká rána.

 Do jaké kategorie 
patřily třeba dluhopisy 
módního obchodu Zoot?
Neznám podrobnosti této 
emise, takže nemohu 
říci. Spíše se mi zdá, že 
v tomto případě jde spíše 
o nezvládnuté podnikatelské 
riziko než o úplný nesmysl 
nebo zlý úmysl emitenta. My 
jsme do toho ale nešli. Buď 
jsme to tehdy vyhodnotili 
tak, že riziko je příliš velké, 
anebo nám výnos připadal 
ve srovnání s rizikem příliš 
nízký.

v posledních měsících 
trochu ochladilo. Cítíte 
to stejně, je tento trh 
nebezpečný?
Vysoký výnos je obvykle 
spojen s vysokým kreditním 
rizikem emitenta, takže 
musíte počítat s tím, že 
některé firmy zbankrotují 
a dluhopisy nesplatí. Tudíž 
investor musí být opatrnější 
a ještě více diverzifikovat 
než obvykle. I nám už pár 
takových investic v minulosti 
nevyšlo. Ale jen díky široké 
diverzifikaci se to na celkové 
výkonnosti námi obhos-
podařovaných fondů příliš 
neprojevilo.

 Máte na mysli i české 
dluhopisové emise?
Ano, i z Česka. 

 Ani dluhopisové 
fiasko Zootu zatím úprk 
dluhopisových investorů, 
zdá se, nespustilo. Kdy 
očekáváte, že se tak stane?
Spolu s tím, jak se zhoupne 
ekonomika směrem k recesi. 
Po první vlně větších bankro-
tů těchto firem. Ta nastane 
ruku v ruce se zpomalením 
ekonomiky. 

 To už ostatně nastává.
Ano, konkrétně mnoho 
dluhopisů bylo vydáno 
na realitní projekty. Takže 
až se zatřese realitní trh, 
uvidíme otřes i na trhu 
rizikových dluhopisů.

Jako dobrý nápad nám 
právě připadá investovat 
do supermarketů v malých 
městech či okrajových regionech.

• Po absolvování Obchodní 
fakulty Vysoké školy 
ekonomické v Praze pracoval 
v Investiční bance. V roce 
1992 nastoupil do Agrobanky 
Praha a ve funkci hlavního 
makléře se účastnil prvních 
transakcí na formujícím 
se českém primárním 
i sekundárním kapitálovém 
trhu. Koncem roku 1994 
inicioval založení společnosti 
Conseq Finance, v jejímž 
čele působil až do roku 
2003. V Conseq Investment 
Management pokračuje jako 
hlavní investiční manažer, 
který vede investiční 
tým a stanovuje hlavní 
investiční strategie. Spolu 
s Hanou Blovskou se podílí 
na rozhodování o obchodní 
politice firmy a jejím 
operativním řízení. Mezi 
jeho hobby patří především 
koňské dostihy.

Jan  
VEDRAL (52)



ČTVRT MILIONU PRO DĚTSKOU CHIRURGII. 
Developerská společnost YIT Stavo se popáté 
stala hlavním partnerem benefičního večera 
Potkávání v Malostranské besedě v Praze, jehož 
výtěžek byl věnován Klinice dětské chirurgie FN 
Motol. Tradiční dobročinná akce se uskutečnila 
pod záštitou emeritního přednosty kliniky Jiřího 
Šnajdaufa (druhý zleva), šéfa kliniky Michala Ry-
gla (zcela vlevo) a pod patronací herečky Terezy 

Brodské. Ta je členkou správní rady nadačního 
Konta Dětská chirurgie Motol, na kterém díky 
akci přibylo 250 tisíc korun. Předání šeku se 
zúčastnil i ředitel YIT Stavo Vladimír Dvořák. 

VZPOMÍNKA NA VELIKÁNA. Na konci dubna se ve Washingtonu 
konala oslava nedožitých 100 let Nelsona Mandely. Akce, které se 
účastnili např. bývalý americký prezident Barack Obama s chotí, 
paní Graça Machel, vdova po Nelsonu Mandelovi, bývalý ministr 
zahraničí USA Colin Powell a řada dalších osobností, byla vyvrcho-
lením kampaně připomínající odkaz Nelsona Mandely, jihoafrického 
bojovníka za svobodu a rovnoprávnost. Jedním z hlavních partnerů 

a účastníků akce 
byli také Zdeněk 
a Michaela Bakalovi. 
Jejich filantropii sym-
bolizují hodnoty, jako 
je odvaha, svoboda 
a vzdělání, po celém 
světě se zapojují 
do aktivit na obranu 
svobody a lidských 
práv, proto logicky 
podpořili i odkaz 
tohoto významného 
světového politika.

INOVACE PRO PIVOMILCE. Po měsíční 
přípravě představilo jedenáct týmů své nápady 
na nové výčepní zařízení v rámci soutěže 
Brewrace. Porota složená z odborníků Plzeň-
ského Prazdroje z nich vybrala šest nejlepších, 

které začátkem srpna představí již funkční 
prototypy nové pípy. Do soutěže Brewrace se 
přihlásilo celkem 44 týmů tvořených studenty 
technických univerzit, technickými nadšenci 
a milovníky piva. 

14 | SPOLEČNOST

Zažila vaše společnost  
něco významného?  
Pište nám na  
lidee15@cncenter.cz

TOP POJIŠŤOVÁK. V tradiční slovenské anketě Poisťovňa 
roka pořádané společností Fincentrum společně s ekonomickým 
týdeníkem TREND byl poisťovákom roka 2019 zvolen předseda 
představenstva a generální ředitel české i slovenské Uniqa pojiš-
ťovny Martin Žáček (na snímku uprostřed). 
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Jaký byl váš prvotní podnět 
k založení „nej Asistentky“ 
a kdy se tak stalo?
Projekt nej Asistentka vznikl v roce 
2015, během léta. Jeli jsme z Prahy 
a manželku napadla otázka: „Proč 
když si koupí člověk nové auto, tak 
mu prodejce za týden nezavolá, aby 
se ho zeptal, jestli všechno fungu-
je, jestli majitelé rozumějí všem 
funkcím a umějí nastavit moderní 
rádio?“ Došlo nám, že se o podobné 
věci ve firmách nikdo nestará. Tak 
jsme šli s nadšením do firem pro-
dávat službu zákaznického servisu, 
tedy že budeme pečovat o zákazní-
ky, na které nemají společnosti čas. 
Namísto toho jsme však viděli, že 
je v těchto procesech takový hokej, 
že ze všeho nejdříve bude potřeba 
udělat pořádek v administrativě. 
Tak jsme přišli s nápadem na „nej 
Asistentku“.

Jaké byly reakce okolí a jak to 
ovlivnilo váš osobní a profesní 
život?
Reakce byly velmi pozitivní. Lidi 
zaujala myšlenka sdílené asistentky 
a možnosti pronajmout si admini-
strativní služby podle toho, kolik 
času reálně potřebují na splnění 
vybraných úkolů. Zároveň jsme však 
narazili i na druhý aspekt a tím 
je nepochopení. Na první dobrou 
se firmám nápad líbí, ale když 
mají nakoupit, obávají se, aby si 
se službou uměly poradit. Proto se 
musíme hodně věnovat vzdělávání 
poten ciálních klientů přes různé 
workshopy a články, aby začali chá-
pat, jak fungovat.

Popište, co přesně klientovi 
nabídnete?
Tak například vy v redakci. Jste novi-
náři, máte spoustu práce se získává-
ním podkladů pro své články, psaním 
textů, s komunikací s lidmi a mnoho 
dalších aktivit. Představte si, že byste 
měli asistentku, která vám pomůže 

Nej Asistentka, firma,  
která pomáhá řešit byznys 
Potřebujete udělat pořádek v administrativě, či pomoci v kreativní práci, kterou by zvládl udělat 
i někdo místo vás? Markéta Greenberg a Charlie Greenberg, zakladatelé firmy „nej Asistentka“, 
která loni získala Cenu veřejnosti v grantovém projektu Komerční banky Nastartujte se, nabízejí 
přesně takové služby. „K tomu maximální efektivitu práce a možnost oboustranného rozvoje,“ 
vysvětluje v rozhovoru Charlie Greenberg.

vyřešit úkoly, které nutně nemusíte 
dělat osobně, může je dělat někdo 
méně kvalifikovaný, ale třeba efek-
tivnější. Vy namítnete, že nepotře-
bujete asistentku na plný úvazek, 
že by vám stačila tak na dvě hodiny 
denně. A tak vám do redakce začne 
chodit šikovná, pracovitá asistentka 
jen na ty dvě hodiny denně. Získáte 
maximální efektivitu ve spolupráci 
a možnost oboustranného rozvoje.

Jak vám pomohl projekt 
Komerční banky Nastartujte 
se, mezi jehož oceněné vítěze 
z roku 2018 patříte?

Pomohl nám zejména pro naše 
sebevědomí. Vyhrát v takové soutěži 
je skvělý výsledek, který jsme si dali 
za rámeček. Zvláště pak když nás 
veřejnost hodnotila jako skutečně 
zajímavý projekt. Na základě soutě-
že se nám ozvalo i několik zájemců, 
kteří chtěli s námi spolupracovat, 
a také několik firem, které chtěly 
služby využít.

Budete ještě nějakým způsobem 
své služby, které nej Asistentka 
nabízí, rozšiřovat či měnit?
Musíme inovovat stále a pořád. 
Kdybychom ustrnuli, byl by to náš 

konec. Projekt je malý, je jen jednou 
z mnoha věcí, kterým se věnujeme, 
a proto musíme být maximálně 
efektivní a přizpůsobovat se trhu 
a potřebám firem. I tak je těžké 
zaujmout a prolomit ledy zažitých 
způsobů práce, abychom uspěli.

Máte nějaké další podnikatelské 
plány do budoucnosti? 
Plánů máme mnoho. Věnujeme 
hodně času naší největší službě, což 
je personální servis People Pro, kdy 
se firmám staráme o kompletní per-
sonalistiku. Natáčíme videa, od sva-
teb až po marketingové prezentace 
projektů a firem. K tomu se věnuje-
me vlastnímu kanálu na YouTube, 
jenž je zaměřený na florbal, a navíc 
psaní dobrodružných knih i publika-
cí o personalistice. Máme rádi, když 
se můžeme bavit různými věcmi, 
je to naše ochrana před vyhořením 
a stereotypem.

Co považujete za největší 
překážky při podnikání v České 
republice?
Pominu legislativní překážky, které 
nám berou spoustu času. Mám 
na mysli všechno to papírování, 
komunikaci s úřady, potvrzení, 
výpisy, žádosti a další administ-
rativu, kterou musíme řešit dnes 
a denně. Největší překážkou ale 
je, že firmy a lidé mezi sebou hrají 
příliš často nečistě. Vidíme, jak jsou 
lidé nedůvěřiví a jak se navzájem 
podezírají. Nevíme, zda je to jenom 
o českých luzích a hájích, nebo je to 
tak i jinde, ale tento trend je dlou-
hodobě neúnosný. Proto hledáme 
lidi a firmy, kteří jsou připraveni 
komunikovat, odložit divadelní 
kulisy a pojmenovat věci, jak sku-
tečně jsou. I proto jsou firmy a lidé 
v našem nejužším okolí v mnoha 
ohledech odlišní od ostatních. 

Více informací na  
www.nejasistentka.cz /vib/

Zakladatelé firmy nej Asistentka Markéta Greenberg 
a Charlie Greenberg. 
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Foto dne 

Vědci zjistili, že…

ZA PŮL MILIARDY. 
Do dražby míří 
automobilový 
klenot Porsche 
Type 64 z roku 1939, 
nejstarší vůz této 
značky, kterým jezdil 
německý návrhář 
a výrobce Ferdinand 
Porsche. V srpnové 
aukci pořádané 
v kalifornském městě 
Monterey jej nabídne 
londýnská aukční síň 
Sotheby's. Vydražen 
by mohl být za dvacet 
milionů dolarů, 
zhruba 460 milionů 
korun.

16 | NAKONEC
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Arabský alchymista a toxiko-
log Ibn Wahshiyya už v devá-
tém století našeho letopočtu 
spekuloval ve svých spisech 
o oblasti původu vysoké rost-
liny s charakteristickými listy 
a vůní, kterou lidé využívali 
jednak k výrobě vláken, jed-
nak k navození jiných stavů 
mysli – konopí. Jeho odhad 
směřující do oblasti „Indie 
a dost možná Číny“ z roku 
930 byl jedním z prvních, 
které ve světě archeobotani-
ky zazněly. 

Výzkumníci z University  
of Vermont nyní tvrdí, že ob-
last původu magické rostliny 
určili „tak přesně, jak je to 
jen možné“, a to do oblasti 
Tibetské náhorní plošiny.

„Navzdory historické 
literatuře, ale i četným stu-
diím vzniklým v posledních 
třech desetiletích klasifikace 
konopí a místa jeho původu 
nebyla prokazatelná,“ uvedl 
autor studie John McPartland 
v odborném časopisu Vege-
tation History and Archaeo-
botany. 

Výzkum se nemohl opírat 
o dochované zkameněliny 

listů rostliny. McPartlandův 
tým se proto zaměřil na stu-
dium pylových zrn tohoto 
rostlinného rodu. Ze 155 ana - 
lýz pylových fosílií napříč 
Asií vybral ty, které se týkaly 
konopí, a zasadil je do kon-
textu vývojových linií celého 
rodu a nynějšího vzhledu 
pylu. Největší potíže působilo 
riziko záměny pylu konopí 
s pylem chmele. Obě rostliny 
totiž zhruba před 28 miliony 
let vzešly ze stejného předka. 

Vědci pak do geografické-
ho modelu zapracovali třeba 
četnost výskytu a rychlost 
pravděpodobného šíření 

pylu, ale také ráz prostře-
dí, kterému rostlina dává 
přednost. 

„Konopí vyhovuje step, 
otevřená oblast bez stromů. 
Proto považujeme výsledek 
naší studie, tedy severový-
chodní oblast Tibetské ná-
horní plošiny, za nejpřesněj-
ší, jaký kdy botanici budou 
mít,“ napsali vědci. Uvedli 
také, že nejpravděpodobněj-
ší oblastí původu konopí jsou 
historické břehy jezera Kuku-
nor alias Čching-chaj-chu. Je 
to největší bezodtoké horské 
jezero centrální Asie v čínské 
provincii Čching-chaj. 

… konopí pochází z tibetských hor
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RODIŠTĚ. Kolébkou konopí 
mají být břehy jezera Kukunor 
ve výšce 3260 metrů nad mořem.


